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یک منتقد ســینما و تلویزیــون درباره ی 
فصــل دوم »نجــا« که این روزهــا از آنتن 
تلویزیون پخش می شــود، معتقد اســت که 
لطمه های تغییر بازیگر »نجا« در فصل دوم 
یکی از عوامل مهم در ســقوط این سریال به 

کلیشه های آشناست.
محمدتقــی فهیــم ـ منتقــد ســینما و 
تلویزیون ـ در گفت وگویی با ایســنا درباره ی 
فصل دوم ســریال »نجا« کــه در ایام نوروز 
روی آنتن رفت و پخــش آن در ایام رمضان 
نیز ادامه دارد، با اعتقاد بر اینکه این ســریال 
در فصــل اول کار قابل تامــل و تحمل تری 
بــود، گفت: این ســریال در ابتدا امتیازش را 
از تازگی آدم هــا و کاراکترهایش می گرفت و 
اساســا یکی از مولفه های اصلی هر کاری، نو 

بودن اثر اســت و اینکه وقتی مخاطب کار را 
می بیند بــه ذهنش می آید که تاکنون چنین 
اثری را ندیده است یا این نوع فضاها را کمتر 
دیده اســت. این ویژگی در فصل اول »نجا« 

مشهود بود و تازگی داشت. 
به دنبال »نجا«ی فصل اول

وی با بیان اینکه داستان »نجا« در فصل 
اول فضای تازه ای داشت، درباره ی ویژگی های 
داستانی که در فصل اول درست روایت شد، 
عنوان کرد: فضای قبل از جنگ و تاطم های 
داستانی جنگ در جنوب و در عین حال یک 
قصه ی فرعی عاشقانه که در دل فضاسازی ها 
و مســائل مختلف پررنگ شــده و مهمتر از 
آن دو شــخصت سریال که جلوه ی خوبی در 
کار داشــتند، به ویژه کاراکتر »نجا« با بازی 

بازیگر اصلی آن، نسبت به بقیه سریال کشش 
بیشتری برای مخاطب ایجاد می کرد و در آن 
مخاطب با زنی روبه رو بود که اقتدار داشــته 
و دارای تفکر است، هیاهو و استراتژدی دارد. 
اما در فصل دوم به نظر می رســد کار لازمی 

صورت نگرفته است. 
اصلی ترین مسئله، داستان پردازی در این 
فصل اســت که روی آن باید کار می شــد و 
نویسندگی داســتان تقویت می شد؛ داستانی 
که فرازو فرودها ســر جای خودش باشــد و 
قهرمان مشــخص باشــد و مشخص شود که 

قهرمان اصلی کیست؟ 
این منتقد در ادامه یادآور شــد: اساســا 
قصه هایی که قهرمــان دارد، تکلیف قهرمان 
بایــد معلوم شــود. اگر تک قهرمان اســت، 
مشــخص شود، اگر دو یا ســه قهرمان دارد، 
بایــد همدیگر را پوشــش دهند و ضعف های 
همدیگر را تکمیل کنند و شــخصیت ها رو به 
جلو باشــند. به نظر می رسد در فصل دوم بر 

روی اینها کار نشده است. 
لطمات تغییر بازیگر نجلا 

وی همچنان معتقد اســت، تغییر بازیگر 
»نجا« به کار لطمه زده است و در این زمینه 
اظهار کرد: به طور کلی تکلیف ســریال بین 
کار عاشــقانه یا یک اثر حماســی سرگردان 

اســت. ما با اثری روبرو هستیم که حماسی 
است و صحنه های عاشقانه هم دارد. در حالی 
که به هر حال یکی باید قالب باشد. یا با یک 
کار حماســی باید روبرو می بودیم که در دل 
آن عشقی هم صورت می گیرد و روابطی هم 
ایجاد می شــود، موتور کوچکی که به تقویت 

موتور اصلی کمک می کند.
یا اینکــه با یــک کار رومانتیــک روبرو 
می بودیــم کــه قهرمان آن کاما مشــخص 
است. در حالی که داســتان سریال بین این 
دو مانده و بین آدم های فرعی تشــتت وجود 
دارد. بخشی از داستان به کاراکتر عباس می 
پردازد که اســیر اســت و عما می بینیم که 
قهرمان های اصلی هیچ نقشــی در پیش برُد 

درام و هیچ جهشی بین آنها وجود ندارد.
سوار بر فونداسیون فصل اول

فهیم با بیان اینکــه »نجا« در فصل اول 
نشــان داد که قابلیت ادامــه و اجرای فصل 
دیگــر را دارد، در عین حال گفــت: اما باید 
فکری بــرای ادامه آن می شــد؛ صرف اینکه 
فصل اول یک ســریال مورد اســتقبال قرار 
بگیرد، دلیل کافی برای ادامه دادن فصل های 
بعدی نیست؛ چه در سینما و چه در تلویزیون 
اگر ماک فصل اول باشــد، ادامه کار از پیش 
شکســت خورده خواهد بود؛ بنابراین همیشه 

فرض باید بر این قرار بگیرد که کار تازه قرار 
است آغاز شود و فصل جدید طوری طراحی 
شــود که گویا قرار است یک کار جدید ارائه 

شود و حتما روی آن برنامه ریزی شود.
 در فصل دوم بــرای »نجا« این اتفاقات 
نیفتاد و به نظر می رســد در فصل دوم سوار 
بر فونداسیون فصل اول شده اند که در نتیجه 
برای بالا بــردن دیوار بر روی فوندانســیون 
قبلــی، طرح های تقویتی خوبــی را پی ریزی 
نکرده انــد، بنابرایــن با لــرزش در اثر روبرو 
هســتیم و کار آن قوت هــای لازم را ندارد. 
کار به مانند این اســت که زلزله زده است و 

شکاف های زیادی دارد.
ایــن منتقد درباره ی داســتانک های مهم 
ســریال نیز یادآور شــد: بخش هایــی از کار 
را دیدیــم که در قالب کارهــای اطاعاتی و 
جاسوســی ـ امنیتی می گنجــد که لازم بود 
بر روی شــخصیت های این بخش بسیار کار 
شــود و نیازمند یک داستان قدرتمندی بود. 
در حــال حاضر یــک ضلع مثلث عاشــقانه 
فیلم در دامن نیروهای دشــمن است که این 
موضوع هیچ کمکی به داستان اصلی نمی کند 
به نوعی که گره افکنی و گره گشــایی بر سر 
جای خود به درســتی انجام نمی شود و ساده 

انگارانه است.

نقد سریال نوروز و ماه رمضان شبکه سه

کدام »نجلا« بهتر بود؟

ســینمای جنگ و دفاع مقــدس در اوایل 
دهه ۶۰ و بعــد از آن دهه ۷۰ نقش پررنگی 
داشــت و بسیار خوش درخشــید. در آن ایام 
بواســطه این که کشــور درگیــر جنگ بود، 
مخاطب نیز با آثاری که در این زمینه ساخته 
می شــدند ارتباط برقرار کرده و با آن همذات 
پنداری داشتند. در آن زمان کوچه ها پر بود از 
بوی عطر شهادت و به همین جهت نیز آثاری 
که دراین حوزه ســاخته می شــدند، مخاطب 
را نیز بواســطه تازگی اتفاقــات با خود همراه 

می کردند.
به گــزارش هنرآنایــن، در دهه ۸۰ این 
ســینما رنگ و بوی دیگری گرفت و در دهه 
۹۰ شــاید بتوان گفت به دســت فراموشــی 
سپرده شد و اندک اثاری در این حوزه ساخته 
شــد که مخاطب با آن پیش برود و استقبال 

کند.
یکی دوسالی است که هادی حجازی فر که 
بیشتر او را در مقام بازیگر می شناسیم دست 
به ساخت ســریالی با مضمون جنگ و دفاع 
مقدس زده که بخشی از آن در قالب یک فیلم 
ســینمایی در چهلمین جشنواره فیلم فجر به 
نمایش درآمد و جایزه بهترین فیلم جشنواره 

را نیز از آن خود کرد. 
»موقعیــت مهــدی« فیلمی کــه تمجید 
رهبری را همراه خود دارد، به کارگردانی هادی 
حجازی فر این روزها در حال اکران روی پرده 
سینماهای کشور است. فیلم  در شش  اپیزود 
به برهه ای از زندگی برادران باکری می پردازد. 
شــهیدانی که در طی این سال ها اثری از آنها 

روایت نشده اســت و با وجود آنکه رشادت و 
دلاوری آنها در آن ایام بســیار پرآوازه بود، اما 
برای نسل جوان تنها یک نام هستند و لازمه 
ســاخت چنین آثاری به وضوح حس می شد.  
سینمای جنگ و دفاع مقدس ابعاد گوناگونی 
دارد که در این ســال ها کمتر به آنها پرداخته 
شده است. ابراهیم حاتمی کیا و رخشان بنی 
اعتماد از جمله کارگردانانی هســتند که روی 
دیگر جنگ را نیز دیدند و به تصویر کشیدند. 

حالا هادی حجازی فر در نخستین گام از 
کارگردانی خود به سراغ اثری جنگی رفت که 
از زاویه ای دیگر داستانش را روایت می کند. او 
زندگی فرمانده ای را به تصویر کشــیده است 
که بیــش از آنکه به جبهــه و جنگ بپردازد 
بــه ابعاد خانوادگی و اجتماعــی آن پرداخته 
است، هرچند بستر فیلم در زمان جنگ است، 
امــا تاثیر روانی دیدن اســامی و نام هایی که 
زمانی همراه و همــرزم فرمانده بودند و حالا 

تنها نامشــان روی پارچه های تســلیت روی 
دیوارهای شهر نقش بسته، برادری که باید از 
جنازه برادر بگذرد تا حقی نادیده گرفته نشود، 
مردی که نوعروســش را تنها می گذارد و به 
دل جبهه می زند، مردی که باید بار نبود پدر 
را برای فرزند برادر پرکند، تنها گوشــه هایی 
از درد و روایت هــای گوناگــون و مختلــف 
فرمانده های جبهه های  آن روزگاراســت که 
حجازی فر آنها را به تصویر کشــیده اســت.  

فیلــم روایتی متفــاوت از عاشــقانه ای کمتر 
دیده شــده  با گویش آذری اســت، گویشی 
که شــاید فارســی نباشــد و همه مخاطبان 
به آن آشــنا نباشــند، اما این گویش نه تنها 
مخاطب را اذیــت نمی کند بلکه هارمونی که 
در آن فضا ایجاد کرده اســت و اتمسفری که 
در بســتر آن قصه روایت می شود، مخاطب را 
همراه خود می کند تا پا به جهان ناشناخته ها 
بگذارد و همراه کاراکترهای فیلم طی مســیر 
کنــد.  در »موقعیت مهدی«، روایت رفاقت ها 
و برادری هــا جنبه دیگری یافته و نوعی دیگر 

دیده می شوند. 
هرچنــدد فیلم در پرداخت شــخصیت ها 
اندکــی گنگ اســت و به عمق آنها رســوخ 
نمی کنــد تا به معرفی بپردازد، اما بدون عمق 
بخشــیدن هم به واسطه آشنایی که مخاطب 
در آن ایام از رشــادت ها و از خود گذشتگی ها 

دارد می توان درک کرد و همراه شد. 
ســینمای جنگ در تمام دنیــا همچنان 
مخاطبــان خود را دارد و قصه های بســیاری 
وجود دارد کــه می توان به آنها پرداخت، چرا 
که هم جنبه ســرگرمی و هیجان دارند و هم 
جنبه عاطفــی و اجتماعی. از همین رو لازمه 
ســاخت چنین آثاری برای مخاطب امروزی 
که عمدتا جوانانی هســتند که طعم جنگ را 
نچشیده اند، بسیار احساس می شود. تنها کافی 
است که فیلمسازان را حمایت کرد تا در این 
زمینه گام بردارند. سینمایی که امروز بیش از 
هر زمان دیگری نحیف و رنجور شده و خالی 

از اتفاقاتی از این دست است.

سینمای جنگ با نگاهی به فیلم »موقعیت مهدی«

روایتی از نام هایی که در سینما جان دوباره گرفتند 
صمدآقا در عصر جدید!

مصطفی داننده

 امین حیایی داور مســابقه »عصر جدید« در تازه ترین قســمت این برنامه به 
دعوت یکی از شرکت کنندگان به روی صحنه رفت و مشغول بستن قفل هایی 
شد که دخترک از او خواسته بود. این بازیگر سیمرغ دار سینمای ایران هنگام 
این کار بــا لحن »صمد آقا« کارکتر معروف ســینمایی قبل از انقاب گفت: 
»هیشکی نمی تونم مثل ما قفل ببنده« بعد از این جمله همه خندیدن و حضار 

هم او را تشویق کردند.
این خنده و آن تشویق؛ نشان داد که حاضرین و حتی کسانی که در خانه عصر 
جدید می دیدند، متوجه تقلید امین حیایی از صمد آقا شدند. صمد، از روزهای 
ابتدایی انقاب تا امروز سانسور بوده اما مردم و حتی نسلی که قبل از انقاب 

را ندیده هم او را می شناسند.
به همین ســادگی از یک برنامه تلویزیونی می شــود به این نتیجه رسید که 
سانســور جواب نمی دهد که اگر مــی داد امروز ما باید به هم نگاه می  کردیم و 

می گفتیم: حیایی ادای چه کسی را درآورد؟
ربنای شــجریان فقید؛ در صداوسیما سانسور شــد ولی مردم همچنان از آن 
حرف می زنند وقتی هنگامه اذان مغرب می شــود از این نغمه زیبا ســخن به 

میان می آورند و حتی با موبایل شان آن را پخش می کنند.
در عصری زندگی می کنیم که سانســور و ممیزی مثل بســتن مسیر آب در 
ســرزمین های پر باران روزی زمین های کشــاورزی است. اگر جلوی آب را از 
زمین بگیرید، آنها از آسمان سیراب می شوند و این یعنی کوبیدن آب در هاون.

چقدر باید یک تجربه غلط را تکرار کنیم. مگر ویدیو در دهه ۶۰ و ۷۰ ممنوع 
نبــود؟ مردم از کجا فیلم های هالیوودی، بالیوودی، فیلم های فارســی قبل از 
انقاب و حتی مسابقات کشتی کج را می دیدند؟ تازه دور زدن سانسور در آن 
زمان فیزیکی و با قایم کردن دستگاه ویدیو زیر کاپشن یا داخل بقچه نان بود 

حالا که با امواج می شود به راحتی از مانع ممیزی پرید.
دیگــر زمــان »از دل برود هرآنکه از دیده برفت« گذشــته اســت و به لطف 
شــبکه های اجتماعی و گســترش ایترنت همه در معرض دیده شدن هستند 
مگر آنکه دیگر خود فرد تارک دنیا شــود و حاشیه نشینی را به حضور ترجیح 
دهد. الان بازیگرانی که در صداوســیما ممنوع از کار هســتند، در شبکه های 
اجتماعی شان به گونه ای حضور دارند که خیلی ها اصا نمی دانند که او ممنوع 

از کار است.
امروز نمی شــود جلوی دیده شدن را گرفت و این یعنی سانسور به پایان خط 
خود رسیده است. طرح صیانت هم نمی تواند به این بدن بی جان کمک و آن را 
احیا کند. همانگونه که امروز مردم در تلگرام و توییتر فیلتر شده حضور دارند 

و کار خود را می کنند.
منبع: عصرایران

»خونین زار« رفع توقیف شد
نمایش »خونین زار« با بازی نســیم ادبی، پس از توقیفی دو روزه، بار دیگر با 
اجازه شــورای نظارت و ارزشیابی اداره کل هنرهای نمایشی به صحنه پردیس 
تئاتر شــهرزاد برمی گردد. به گزارش خبرآناین، حسن مصطفوی، تهیه کننده 
نمایش »خونین زار« ضمن اعام خبر رفع توقیف این اثر نمایشــی از بازگشت 
آن بــه صحنه از سه شــنبه ۲۳ فروردین خبر داد. مصطفــوی، در این مورد 
چنین گفت: »امروز، دوشــنبه ۲۲ فروردین طی جلســه ای بــا آقایان کاظم 
نظری، مدیرکل هنرهای نمایشــی و وحید فخرموسوی، مدیر شورای نظارت 
و ارزشــیابی این اداره کل اعام شــد که »خونین زار« رفع توقیف شده است 
و می تواند از فردا، سه شــنبه ۲۳ فروردین بــه صحنه برگردد.« مصطفوی که 
تهیه کنندگی آثار ســینمایی بســیاری را در کارنامه دارد و با کارگردان های 
شناخته شــده ای چون اصغر فرهادی، مهدی فخیم زاده، نیکی کریمی، حسن 
فتحی، فرامرز قریبیان، هومن ســیدی و... همکاری داشــته است، می افزاید: 
»آقای نظری، به عنوان مدیرکل مرکز هنرهای نمایشی همکاری بسیار زیادی 
با ما انجام دادند و به جرات می توان بگویم در اتاق شــان باز بود و هر زمان به 
اداره کل هنرهای نمایشــی مراجعه می کردیم با ما همکاری می کردند و پیگیر 
کارمان بودند. شــخص جناب وزیر فرهنگ و ارشــاد اســامی نیز پیگیر این 
نکته بودند که هیچ نمایشــی، نه فقط نمایش ما، توقیف نشــود و این برای ما 
بسیار ارزشمند است.« او با بیان این که آسیب اصلی این گونه اعمال نظرهای 
ســلیقه ای مقطعی که ناگهان گریبان یک اثر را می گیــرد، به تهیه کنندگان 
و ســرمایه گذارانی وارد می شــود که می خواهند وارد حوزه تئاتر شوند، ابراز 

امیدواری کرد که چنین اتفاقی برای اثر دیگری رخ ندهد.

پخش سریال »بزنگاه« رضا عطاران از تلویزیون
سریال طنز »بزنگاه« به کارگردانی رضا عطاران از شبکه آی فیلم به روی آنتن 
می رود. به گزارش ایســنا، مجموعه »بزنگاه« به نویسندگی سروش صحت و 
ایمان صفایی از امشــب دوشنبه، ۲۲ فروردین ماه هرشب ساعت ۲۰ از شبکه 
آی فیلم پخش می شود. رضا عطاران، حمید لولایی، مرجانه گلچین، غامرضا 
نیکخواه، علی صادقی، نیکی نصیریان، سوســن پرور، عطیه معصومی، شهین 
تسلیمی، زنده یادان: احمد پورمخبر و حلیمه سعیدی، محمود بهرامی، فریده 

فرامرزی، بهشاد شریفیان در سریال »بزنگاه« بازی کرده اند.
این مجموعــه طنز به تهیه کنندگی ایرج محمدی و مهران مهام اولین بار ماه 
رمضان ســال ۸۷ از شبکه سه سیما روی آنتن رفت. »بزنگاه« آخرین کار رضا 
عطاران در تلویزیون بود که داســتان مردی معتــاد به نام نادر )رضا عطاران( 
اســت که به همراه دخترش درسا در کرج زندگی می کند و از همسرش جدا 
شده است. او پس از فوت پدرش اوس احمد با خواهر برادرانش بر سر تقسیم 
ارث و میراث پدری که یک خانه و یک نانوایی است به اختاف برمی خورند.

فیلم کوتاه »حاصل« به جشنواره کوئیر 
فرانسه راه یافت

فیلم کوتاه »حاصل« ساخته پوریا پروینی به اولین دوره جشنواره کوئیر فرانسه 
راه یافــت. به گزارش ایلنا فیلم کوتاه »حاصل« )Result( به کارگردانی پوریا 
پروینی و تهیه کنندگی مهدی معمارزاده زنجانی در پنجمین حضور بین المللی 
خود به اولین دوره جشــنواره کوئیر فرانسه راه یافت.  جشنواره کوئیر فرانسه 
۲۵ تا ۲۹ آوریل ۲۰۲۲ )۵ تا ۹ اردیبهشت ۱۴۰۱( در کلرمون - فران فرانسه 
برگزار می شــود و هدف آن ارتقای فرهنگ و سواد جامعه با کمک از فیلم های 
کوتاه ساخته شده در سایر کشــورهای جهان است. این جشنواره در راستای 
حمایت و تشــویق از فیلمسازان مســتقل سراسر جهان برپا شده است.  فیلم 
کوتاه »حاصل« درباره تاثیر شــیوه های تربیتی والدین بر سرنوشــت و آینده 
فرزندانشــان است و در خاصه داســتان این فیلم آمده است: آتیا برای فرار 
از تنبیه پدرش تصمیم به انجام کاری می گیرد که مســیر زندگی اش را تغییر 

می دهد…

کنسرت های خوانندگان در کیش 
تعدادی از خوانندگان شناخته شــده موســیقی در ایام ماه مبارک رمضان که 
در پایتخت شــاهد برگزاری کنسرت های کمتری هســتیم، در جزیره کیش 
کنســرت های خود را برگزار می کنند. به گزارش مهر، با فرا رســیدن ایام ماه 
مبارک رمضان که شــاهد برگزاری کنسرت های کمتری در پایتخت هستیم، 
عمده هنرمندان فعال این عرصه در سال جاری تاش خود را انجام داده اند تا 
در جزیره کیش و تعدادی دیگر از شــهرها کنسرت های خود را برگزار کنند. 
البته در تهران هم برخی از گروه ها و هنرمندان نیز قرار است در نیمه اول ماه 
مبارک رمضان کنسرت هایی را در تهران برگزار کنند که از آن جمله می توان 
به برگزاری کنســرت گروه »ماکان« در تاریخ بیست و هفتم فروردین ماه در 
سالن میاد نمایشگاه بین المللی اشاره داشت. بر اساس برنامه ریزی های انجام 
گرفته علیرضا قربانی خواننده موســیقی ایرانی روز چهارشنبه بیست و چهارم 
فروردین ماه در شهر کرمان، گرشا رضایی روز یکشنبه بیست و یکم فروردین 
ماه، علیرضا طلیسچی روز سه شنبه بیست و سوم فروردین، محسن یگانه روز 
سه شــنبه بیست و ســوم فروردین، بهنام بانی روز پنجشنبه بیست و پنجم 
فروردین در جزیره کیش کنســرت هایی را برای طرفداران خود اجرا می کنند. 
رضا صادقی، نیما مسیحا، سینا درخشنده، روزبه بمانی، گروه »ایوان«، محسن 
ابراهیم زاده، حمید هیراد، فرزاد فرخ، معین زد، امیر عظیمی، شــاهین بنان، 
مســعود صادقلو، مجید رضوی، آرمین زارعی، علی یاســینی، رستاک حاج، 
دانــوش، محمد لطفی، رضا مریدی، ســهیل مهــرزادگان، راغب هم از جمله 
خوانندگانی هســتند کــه نام آنهــا در ردیف هنرمندانی اســت که به زودی 

کنسرت های خود را برگزار خواهند کرد.

نگاه

اخبارکوتاه

علی سرابی می گوید که برای اجرای نمایش 
تازه اش با چنــد بازیگری که اتفاقا پیشــینه 
تئاتــری دارند، تماس گرفتــه ولی آنان چنان 
دستمزد بالایی طلب کرده اند که هوش از سر 
او پریده است. به گزارش ایسنا، علی سرابی هم 
مانند بسیاری از بازیگران شناخته شده پیشینه 
تئاتــری دارد و به رغم حضــور در پروژه های 

تصویری هرگز از فضای تئاتر دور نشده است.
او چند ســالی اســت که عاوه بر بازیگری 
در حــوزه کارگردانی هم فعالیــت می کند و 
نمایش هایی همچون »خدای کشــتار«، »مرد 
بالشی«، »آن سوی آینه« و ... را اجرا کرده که 

همه با استقبال تماشاگران روبه رو شده اند.
سرابی این روزها برای دومین بار نمایش »آن 
سوی آینه« را در تالار وحدت روی صحنه برده 
است. این نمایش اولین تئاتری است که بعد از 
دوران کرونا در این تــالار روی صحنه رفته و 

سکوت دوساله آن را شکسته است.
این هنرمند در گفت وگویی نه چندان بلند 
با ایســنا نکاتی را درباره اجــرای یک نمایش 
کمدی در تالار وحدت بیان و از برخورد بعضی 
همکاران خود در زمینه دستمزد بازیگری ابراز 
شــگفتی می کند. ســرابی که پیش تر همین 

نمایش را در تئاتر شهرزاد روی صحنه برده بود، 
درباره اجرای این اثر در تالار وحدت که معمولا 
میزبان نمایش های کاســیک است، توضیح 
می دهد: پیــش از کرونا قرار بود نمایش »مرد 
بالشــی« را در تالار وحدت اجرا کنیم. قرارداد 
هم داشــتیم و اجرا را بــرای این تالار طراحی 
کرده بودیم که کرونا برنامه های ما را به هم زد. 
بعد از آن یک نمایشنامه ایرانی را در نظر گرفتم 
و مجوز آن را هم دریافت کردیم ولی نتوانستم 
با بازیگــران مورد نظرم هماهنگ شــویم. به 
همین دلیل فعــا اجرای آن را به زمانی دیگر 

موکول کرده ام.
او از معضلی در تئاتر ســخن می گوید و آن 
هم مطالبه دســتمزدهای بســیار بالا از سوی 

بعضی از بازیگران است.
اجرای  بــرای  ســرابی توضیح می دهــد: 
نمایشــنامه ایرانی مورد نظرم بــا چند تن از 
بازیگرانی که همواره مــورد عاقه ام بوده اند و 
پیشینه تئاتری دارند و حالا در سینما هم درجه 
یک هستند و قبا همکاری های خوبی در تئاتر 
داشته ایم، صحبت کردم ولی درگیر پروژه های 
بودنــد و همکاری مان  تصویری طولانی مدت 
برای اجرای این نمایش،  شــدنی نبود. سپس 

چند تــن از بازیگران شناخته شــده را دعوت 
کردم که آنان هم پیشینه تئاتری دارند و بعدتر 
در سینما و سریال ها مطرح شده اند و اینجا بود 
که با وضعیتی عجیب روبه رو شــدم. بعضی از 
آنان چنان دســتمزد بالایی می خواستند که 
نزدیک به کل برآورد فروش کار می شــد و در 
شگفت شــدم این بازیگران چه دستمزدهایی 
در ســریال ها گرفته اند که حالا برای تئاتر هم 
رقم های این چنینی مطالبه می کنند در حالیکه 
امروزه دستمزدهای تئاتر نسبت به قبل خیلی 
بالا رفته و دیگر چندان غیرمعقول هم نیست 
ولی با شنیدن پیشنهادهای آنان بسیار بهت زده 
شــدم. او ادامــه می دهد: اتفاقا گــروه اول که 
حضورشان در ســینما و تئاتر تضمین کننده 
فروش کار اســت و همان طــور که گفتم قبا 
هم با هــم همکاری داشــته ایم، هرگز حرفی 
از دســتمزد نمی زننــد ولی این گــروه دیگر، 
مطالبات شان غیرقابل باور بود.   سرابی که پنج 
سال پیش نمایش »آن سوی آینه« را در تئاتر 
شهرزاد روی صحنه برده است، ادامه می دهد: 
ما ایــن نمایش را در قالــب کاری کم حجم و 
برای ســالنی بلک باکس طراحی کرده بودیم 
اما چون در چند ســال اخیر کرونا و تنگناهای 

اقتصادی و مسائل سیاسی بسیار مردم را تحت 
فشار قرار داده اند، شخصا خودم هم از تماشای 
آثار غم انگیز دوری می کنم. به همین دلیل فکر 
کردم کاری مفرح اجرا کنیم که برای لحظاتی 
حال مــردم را خوش و آنان را از مشــکات و 
غصه هــا دور کند.  این کارگردان با اشــاره به 
این که اولین بار است نمایشی کمدی در تالار 
وحدت روی صحنه می رود، می افزاید: در تالار 
وحدت بیشــتر نمایش های کاسیک یا آثاری 
که از آنها به عنوان فاخر یاد می شود، اجرا شده 
اســت ولی همان طور که توضیح دادم، دوست 
داشــتم با اجرای نمایش برای لحظاتی، شادی 
را به تماشاگران هدیه کنم ضمن اینکه کیفیت 

کار خــودم هم برایم اهمیــت دارد. به همین 
دلیل تصمیم به اجرای دوباره نمایشنامه »آن 
سوی آینه« گرفتم که کمدی درام درخشانی 
از فلوریان زلر اســت، و درعیــن مفرح بودن، 

حرف های جدی خود را هم دارد.
نمایــش »آن ســوی آینه« با بــازی ریما 
رامین فر، الناز حبیبی، مــارال بنی آدم، پژمان 
جمشیدی و علی سرابی هر شب راس ساعت 

۱۸:۳۰ در تالار وحدت روی صحنه می رود.
این نمایش یک کمدی درام فرانسوی درباره 
روابط زوج هاست که بعضی اجراهای آن با بازی 
الناز حبیبی و بعضی دیگر با بازی مارال بنی آدم 

روی صحنه می رود.

علی سرابی همزمان با اجرای »آن سوی آینه«: 

از درخواست دستمزدهای آنچنانی متعجبم!

حجــت الله مرادخانی از پژوهشــگران حوزه 
صنایع دســتی با اشاره به اهمیت اجرایی شدن 
قانون حمایــت از هنرمندان گفت: »با توجه به 
شرایط فعلی کشــور، آنچه می تواند بسترهای 
توسعه صنایع دستی را در سال ۱۴۰۱ به صورت 

اثربخشی مهیا کند، این است که قانون حمایت 
از هنرمنــدان و فعالان صنایع دســتی وارد فاز 
اجرایی شود.« به گزارش ایسنا، مدتی از شروع 
سال جدید سپری می شود و متولیان حوزه های 
مختلف از اقتصادی گرفته تا فرهنگی و سیاسی، 

مشغول برنامه ریزی برای بهبود وضعیت هستند. 
از آن طرف رسانه ها هم با گذاشتن ذره بین نقد 
بر رویکردهای جدید، اطاع رسانی درباره نتایج 
رویکردهای جدید را انتظار می کشند.  در همین 
رابطه و برای بررســی این مســئله که در سال 
جدید برای باز شــدن گره مشکات اقتصادی 
صنایع دستی از منظر فروش، این حوزه دقیقا به 
چه برنامه هایی نیاز دارد، به گفت وگو با حجت الله 
مرادخانی، پژوهشگر و مدرس دانشگاه پرداختیم 

تا نظر او را در این رابطه جویا شویم.
توانســته اند صنایع  هنرمندان چقدر 

دستی را کاربردی کنند؟
کاربردی کردن محصولات صنایع دســتی 
یکی از مواردی است که از سوی کارشناسان و 
هنرمندان امروزه مطرح می شود و غالبا به عنوان 
راه نجات صنایع دســتی از وضعیت رکودی اش 
از آن یــاد می شــود. مرادخانی دربــاره اینکه 

هنرمندان حوزه صنایع دســتی کشــور در چه 
سطحی از خاقیت قرار دارند و چقدر توانسته اند 
صنایع دستی را کاربردی کنند؟ اظهار کرد: »در 
پاسخ به این ســوال از دو منظر می توان به آن 
پرداخت. یکی اینکه اساسا خاقیت چه اهمیتی 
دارد. به طور خاصه در دنیای امروز بســیاری 
از تحلیلگــران حوزه اقتصاد، خاقیت را یکی از 
محرک ها و موتورهای محرک توسعه اقتصادی 
و اجتماعــی کل جهان در قرن بیســت و یکم 
می دانند؛ بنابراین اهمیت این مفهوم و توســعه 
آن در دنیای امروز تبدیل به یکی از راهبردهای 
اصلی بســیاری از کشــورها ـ هم کشــورهای 
توســعه یافته و هم کشورهای درحال توسعه ـ 
شده اســت؛ بنابراین اهمیت خاقیت در تمام 
حوزه ها بخصوص صنایع خاق یک امر بدیهی 
است که هر چقدر بیشــتر آن را توسعه دهیم، 
باز هم کم اســت و خیلی مهم است.« او ادامه 

داد: »از بعــد دیگر این قضیه باید گفت، برخی 
هنرمندان جــوان با توجه به تغییرات ســبک 
زندگی روز مردم، آمده اند و محصولاتی را مبتنی 
بر ســبک زندگی جدید ایجــاد کرده اند؛ برای 
مثال نقش مایه های کهن و ســنتی را در قالب 
زیورآلات سنتی تلفیق کرده اند و نتیجه خوبی را 
هم به دست آورده اند. طبیعتا با توجه به تغییر 
جهان بینی انسان امروز و تحولات سبک زندگی 
در ساعت و روز و لحظه قطعا برای اینکه صنایع 
دستی بتواند حیات خود را حفظ کند، رفتن به 
سمت خاقیت امری حیاتی و بسیار مهم است.«  
مرادخانی همچنین اضافه کرد: »البته این قید 
را هم داشــته باشــیم که ایــن خاقیت هرگز 
منافاتی با حفظ ســنت های تولید و سنت های 
هنری ندارد؛ بلکه با حفظ سنت های هنری مان 
و اصالت هنری می توان در شــکل آثار نوآوری 

ایجاد کرد.« 

چند پیشنهاد برای نجات صنایع دستی


